# May 7, 1986

# Minutes of Meeting of the Operative Group of the Kiev Party City Committee Office, 7 May 1986

# Citation:

"Minutes of Meeting of the Operative Group of the Kiev Party City Committee Office, 7 May 1986", May 7, 1986, Wilson Center Digital Archive, HDA SBU, f. 11, spr. 992, t. 32. Originally published by the Center for Research into the Liberation Movement (TsDVR) together with the Ivan Franko National University of Lviv at http://avr.org.ua/index.php/viewDoc/24474/. https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/134302

# **Summary:**

This document details the various forms of radiation protection undertaken in and around the city of Kiev following the Chernobyl disaster.

# **Credits:**

This document was made possible with support from Carnegie Corporation of New York (CCNY)

# **Original Language:**

Russian

# **Contents:**

Original Scan
Translation - English

# Original Scan

CEKPETHO

DRS. M 67

## протокол и з

заседения Оперативной группы бюро Киевского горкома партии

7 мая 1986 года

Председательствовал тов. ЗГУРСКИЙ В.А.

## Присутствовали:

## члены оперативной группы:

тт. Сергеев Н.Н., Лаврухин Н.В., Михайловский В.И., Яковлева Л.Н., Быхов Л.В., Василишин А.В.

### приглашенные:

тт. Кочерга В.Н., Мартыненко А.П., Савчук В.Р., Онищенко Е.И., Менжерес Г.Н., Ясинский Е.А., Зернецкий В.Ф., Федоренко Н.В.

І. Для дезактивации территории районов организовать массовую многократную помывку улиц, тротуаров, мест массового пользования. Газони, кусти, деревья в <u>Печерском, Ленинском и Шевченковском</u> районах помыть в ночь с 7 на 8 мая с.г. В других районах также организовать эту работу. Особое внимание уделить помыву улиц и тротуаров в районах Левобережья.

При этом следует иметь в виду, что все открытые места, подходы к станциям метро, другим объектам с массовым пребыванием людей должны систематически /несколько раз в сутки/ помываться.

С этой целью районным штабам ГО развернуть работу поливомоечных бригад предприятий, организаций и учреждений, жилищной системы, местных Советов, ведомств; привлечь необходимую технику предприятий и организаций.

тт. Лаврухин Н.В., Ясинский Е.А., Федоренко А.В.,

районные штабы ГО.

BHX. No /89 C .../O... OJ 19 PE BRIOGRIPH & WITCHIEF MICHEPEAN HEPHA RACTRIA



2. Силами работников спецотдела по благоустройству, участковых инспекторов милиции оперативно организовать эффективный контроль выполнения п. І настоящего протокола руководителями предприятий, организаций, учреждений, дворниками, другими службами.

тт. Малашенко В.И., Василишин А.В., начальники ГО районов.

3. Оперативно принять меры к запуску действующих систем поливочного водопровода на жилых массивах. тт. Ясинский Е.А., Петимко П.И.

4. В максимально сжатые сроки завершить работы, обеспечивающие сдачу в эксплуатацию строящихся систем поливочного 
водопровода. Организовать работы круглосуточно.

тт. Мартиненко А.П., Силецкий А.Ф.

5. Запретить длительное пребывание людей на пляжах, в парках, в местах летнего отдыха с целью недопущения контактов населения с участкали почвы, травяного покрова, зелеными насаждениями, загрязненными радиоактивными осадками.

тт. Лаврухин Н.В., Белокопытов Г.Е., Давиденко А.Ф.

6. Ужесточить санитарный контроль технологических процессов разлива в бутылки молочных продуктов, фруктовых и минеральных вод. Принять меры к максимальной загрузке технологических линий розлива молокопродуктов в пакеты.

Повисить уровень санитарного контроля в магазинах. Организовать бригаду специалистов, проверить виборочно один магазин по этому вопросу и по результатам виработать инструкцию по соблюдению санитарного режима в данных условиях в торговой сети.

Обеспечить продажу хлебобулочных изделий в упаковке Не

выдавать хлеб в незащищенном виде.

Проверить санитарные условия /применительно к сложившейся ситуации/ производства, транспортировки и продажи хлеба по всей технологической цепочке.

тт.Яковлева Л.Я., Савчук В.Р., Шандала М.Г., Тимофеев В.С., Дворник И.Г.

- 7. Обеспечить за счет городского бюджета бесплатное питание личного состава расчетов всех контрольно-пропускных пунктов на въездах в город . УВД дислокацию всех КШ передать т.Савчуку В.Р. тт.Савчук В.Р., Василишин А.В., Федоренко А.В.
- 8. Выставить дополнительное количество контрольнопропускных постов на въездах в город. тт. Василишин А.В., Федоренко А.В.
- 9. Обязать штабы ТО организовать за счет предприятий бесплатное питание личного состава формирований ГО привлекаемых для выполнения работ.

тов. Федоренко А.Ф., начальники ГО районов.

10. В связи с возможними фактами спекуляции билетами на выезд из г.Киева, использования в целях наживи личного автотранспорта принять безотлагательные меры к их пресечению и привлечению виновных к ответственности согласно закону. О результатах информировать.

тов. Василишин А.В.

II. Обеспечить строгий дозиметрический контроль выходящих на линию автобусов и принять своевременные меры к их дез-активации.

тт. Кочерга В.Н., Федоренко А.В.

12. Ежедневно к 19.00 представлять в Оперативную группу информацию об убытии населения из г.Киева всеми видами транспорта.

тт. Кочерга В.Н., Терпило В.Г.

13. Принять к сведению, что Оперативная группа Политоюро ЦК Компартии Украины удовлетворила просьбу генеральных директоров производственных объединений "Маяк" и "Октава" тт. Антонова и Тузова и дала согласие на размещение в г. Киеве эвакуированных из района Чернобыля рабочих филиалов "Юпитер" и "Генератор" с их семьями при условии, что все вопросы трудоустройства, размещения и создания необходимых бытовых условий объединения берут на себя.

Довести эту информацию до сведения тт. Антонова и Тузова для принятия ими согласованного с соответствующими министерствами решения.

тов. Лаврухин Н.В.

14. Принять меры к безусловному обеспечению своевременной выплаты зарплаты рабочим и служащим предприятий города. тов. Онищенко Е.И.

OCOTOL

15. При необходимости вводить по согласованию с профсоюзами Особый режим работы предприятий и организаций с удлиненным рабочим днем. Если нужно решать вопросы дополнительного выделения фонда заработной платы /проработать эти вопросы и найти приемлемые решения/.

тов. Онищенко Е.И.

16. Категорически запретить сушку белья на открытом воздухе. Усилить контроль за соблюдением этого требования.

тт. Ясинский Е.А., Малашенко В.И.

17. Согласиться с предложением об организации предпраздничного обслуживания спецконтингента /инвалиды и участники ВОВ, др. категории/через столы заказов натуральными продуктами повышенного спроса, исключив из ассортимента обслуживания мясные консервы, сгущенное и концентрированное молоко, которые могут быть использованы в дальнейшем для организации детского питания.

тт. Яковлева Л.Н., Савчук В.Р.

- 18. Разработать специальные инструкции по торговле овощами и обеспечить ими все овощные магазины города. тт. Савчук В.Р., Шандала М.Г.
- 19. В помещениях железнодорожных вокзалов, автовокзалов, авропортов организовать дополнительную продажу воды и продуктов питания первой необходимости /прикрытых пленкой/ в упакованном виде с соблюдением санитарных норм.

тт. Савчук В.Р., Кочерга В.Н.

- 20. Штабу ГО города подготовить приказ о необходимости проведения непрерывной влажной уборки помещений в местах массового пребывания людей /метрополитен, вокзалы, предприятия, учреждений, организации/ и организовать контроль его выполнения. тт. Федоренко А.В., Малашенко В.И.
- 2I. Подготовить письмо тов. Качаловскому Е.В. о выделении 50 поливо-моечных машин.

тов. Ясинский Е. А.

- 22. Штабу ГО организовать помывочные посты по дезактивации автотранспорта на въездах в г.Киев со стороны Борисполя и Обухова. тт. Федоренко А.В., Василишин А.В.
- 23. Проработать вопрос выделения пожарных машин для помыва деревьев, с учетом использования ведомственных пожарных машин. По возможности привлечь также для этой цели пожарные машины управления пожарной охраны УВД.

тов. Василишин А.В., начальники ГО районов.

24. Решить вопрос о дополнительных площадях для временного сохранения загрязненной одежды.

тт. Савчук В.Р., Федоренко А.В.

В. ЗІУРСКИЙ

### **SECRET**

Copy # 7 [6 is crossed out and 7 is handwritten]

#### REPORT No. 3

Minutes of meeting of the Operative Group of the Kiev Party City Committee Office

7 May 1986

Chairperson Comrade V.A. Zgurskii

#### In attendance:

Members of the Operative Group:

Comrades N.N. Sergeiev, N.V. Lavrukhin, V.I. Mikhailovskii, L.N. lakovleva, L.V. Bykhov, A.V. Vasilishin

#### Invited Guests:

Comrades V.N. Kocherga, A.P. Martynenko, V.R. Savchuk, E.I. Onishchenko, G.N. Menzheres, E.A. Iasinskii, V.F. Zernetskii, N.V. Fedorenko

### **RESOLVED:**

1. For the decontamination of the territory of the districts, to organize a massive, repeated cleaning of streets, sidewalks, and public spaces. To clean lawns, bushes, and trees in the Pechersk, Lenin, and Shevchenko districts at night from the 7th to the 8th of May of this year. To organize this work in other districts. To devote special attention to the cleaning of streets and sidewalks in the Levoberezhe districts.

To keep in mind in doing this that all open spaces, metro station entrances, and other units of mass use by people must be systematically / multiple times per day / cleaned.

For this purpose, to deploy street cleaning brigades of enterprises, organizations, and institutions of the housing system, local Councils, and agencies by the district headquarters of the Citizens' Defense. To include the necessary equipment from enterprises and organizations.

Comrades N.V. Lavrukhin, E.A. Iasinkskii, A.V. Fedorenko, district headquarters of the Citizens' Defense.

2. To organize effective inspection by directors of enterprises, organizations, and institutions, street cleaners, and other services from the first point in this report with the forces of workers from the special department for improvement and divisional police inspectors.

Comrades V.I. Malashenko, A.V. Vasilishin, directors of the Citizens' Defense in the districts

3. To take measures to launch active systems to deliver water to public apartment buildings.

Comrades E.A. Jasinskii, P.I. Petimko

4. To complete work to make the systems for water delivery that are currently under

construction ready for use in as short a period of time as possible. To organize work around the clock.

Comrades A.P. Martynenko, A.F. Siletskii

5. To forbid people to remain for long periods of time on beaches, parks, and wooded recreation areas in order to prevent the public from coming into contact with areas of soil, grass, or plants that are contaminated with radioactive residue.

Comrades N.V. Lavrukhin, G.E. Belokopytov, A.F. Davidenko

6. To tighten sanitary oversight in the bottling processes of dairy, fruit juice, and mineral water. To take measures to maximize the load of technological lines of pouring dairy products into bags.

To increase the level of sanitary control in stores. To organize a brigade of specialists, to selectively inspect one store on this point and develop instructions based on the results for observing the sanitary regime under the given conditions in all remaining stores.

To ensure the sale of baked goods in packaging. To not ensure bread is not provided without this form of protection.

To inspect the sanitary conditions / as relates to the current situation / of production, transport, and sale of bread along the entire technological chain.

Comrades L.Ia. Iakovleva, V.R. Savchuk, M.G. Shandala, V.S. Timofeiev, I.G. Dvornik

7. To provide free food to personnel of all checkpoints at the entrances into the city, to be paid for from the city budget. For the UVD [Administration of Internal Affairs] to transfer responsibility for relocation of all checkpoints to comrade V.R. Savchuk.

Comrades V.R. Savchuk, A.V. Vasilishin, A.V. Fedorenko

8. To place an additional number of checkpoints at the entrances to the city.

Comrades A.V. Vasilishin, A.V. Fedorenko

9. To require the Citizens' Defense headquarters to organize free food at the expense of the enterprises to the personnel of groups formed under the Citizens' Defense for the completion of work.

Comrade A.F. Fedorenko, directors of the district Citizens' Defense

10. In connection with possibility that there has been speculation in tickets to leave Kiev, to take urgent measures to prevent the use of personal automobile transport for the purpose of making profits and to bring those guilty to justice according to the law. To inform of the results.

Comrade A.V. Vasilishin

11. To provide strict dosage measuring inspection on outgoing bus lines and take appropriate measures to decontaminate them.

Comrades V.N. Kocherga, A.V. Fedorenko

12. To present information about the decrease of the population from Kiev by all forms of transport on a daily basis at 19:00 to the Operative Group.

Comrades V.N. Kocherga, V.G. Terpilo

13. To note that the Operative Group of Politburo of the Communist Party of Ukraine's CK [Central Committee] granted the request of the general directors of the Maiak and Oktava production unions, Comrades Atonov and Tuzov, and gave its agreement to place workers evacuated with their families from the districts of Chernobyl from the "Jupiter" and "Generator" branches, under the condition that the unions will take upon themselves all questions of employment, placement, and necessary domestic arrangements.

Comrade N.V. Lavrukhin

14. To take measures to unconditionally provide timely payments of salaries to workers and services of the city's enterprises.

Comrade E.I. Onishchenko

15. Under [Handwritten: special] necessity, as per agreement with workers' unions, to introduce a Special Work Schedule for enterprises and organizations with extension of the workday. If necessary, to decide on questions of additional allocation of salary funds / to work on these questions and find acceptable solutions/.

Comrade E.I. Onishchenko

16. To categorically forbid drying laundry in the open air. To strengthen control over obedience of this requirement.

Comrades E.A. Iasinskii, V.I. Malashenko

17. To agree with the proposal to organize provision of natural food products that are in higher demand for the May holidays to a special contingent / handicapped and veterans of WWII and other categories / with the exclusion of canned meats, and sweetened and condensed milk, which could be used in the future to feed children.

Comrades L.N. lakovleva, V.R. Savchuk

18. To develop special instructions for the sale of vegetables and to provide them to all produce stores of the city.

Comrades V.R. Savchuk and M.G. Shandala

19. To organize on the premises of railroad stations, bus stations, and airports the additional sale of water and basic necessary foods / covered in cellophane / in packaged form and in accordance with sanitary standards.

Comrades V.R. Savchuk, V.N. Kocherga

20. To prepare an order to the headquarters of the Citizens' Defense on the necessity

of conducting nonstop cleaning with water on the premises of public spaces / metro, railroad stations, enterprises, institutions, organizations / and to organize inspection of the carrying out of this order.

Comrades A.V. Fedorenko, V.I. Malashenko

21. To prepare a letter to Comrade E.V. Kachalovskii on the allocation of 50 street cleaning machines.

Comrade E.A. Iasinskii

22. To organize washing stations at the headquarters of the Citizens' Defense for decontamination of bus transport at the entrances to Kiev from the direction of Borispol and Obukhov.

Comrades A.V. Fedorenko and A.V. Vasilishin

23. To work on the question of allocating fire engines for the cleaning of trees, with the consideration of using agency fire engines. Also include the possibility of fire engines from the UVD's [Administration of Internal Affairs] Administration of Fire Safety for this purpose.

Comrades A.V Vasilishin, and directors of Citizens' Defense in the districts

24. To resolve the question of additional spaces for temporary storage of contaminated clothing.

Comrades V.R. Savchuk and A.V. Fedorenko

[Signature]